

a significant historiography which will permit students to see how historical writing has evolved and to note the differing approaches that historians take to historical topics. In this way students can more readily attain the standards that we expect from history majors in the 1980's as well as those analytical skills which are needed more than ever in the computer age.

Terry Crowley  
University of Guelph

\* \* \* \* \*

#### PRIZES

##### SIR JOHN A MACDONALD PRIZE

The Canadian Historical Association has the pleasure to announce its tenth Sir John A. Macdonald Prize competition. The prize, which consists of \$2,000 cash award, will be given by the Canadian Historical Association, at its annual general meeting in Winnipeg in June 1986, for the non-fiction work of Canadian history "judged to have made the most significant contribution to an understanding of the Canadian past".

Publishers wishing to submit works with a 1985 imprint should forward one copy of each entry to each judge by 25 January 1986.

1. M. Jean-Paul Bernard  
Département d'histoire  
Université du Québec à Montréal  
C.P. 8888 - Succ. "A"  
Montréal, Québec  
H3C 3P8
2. M. Jean Blain  
Département d'histoire  
Université de Montréal  
C.P. 6128 - Succ. "A"  
Montréal, Québec  
H3C 3J7

We should be grateful if publishers would send to this office a notice of books entered in the competition, or dopiec of the books temselves

\* \* \* \* \*

##### WALLACE K. FERGUSON PRIZE

The Canadian Historical Association is pleased announce its Ferguson Prize competition. A prize in the sum of \$2,000 will be awarded to a Canadian citizen or Canadian immigrant who has published an outstanding scholarly book in a field other than Canadian history during the past two years. The award will be announced at the CHA general meeting in Winnipeg in June 1986.

d'études historiques sur le sujet pour permettre une analyse des différentes écoles de pensée. Les étudiants pourront ainsi prendre conscience des normes auxquelles doivent aspirer les historiens des années 80 et développer les capacités analytiques de plus en plus nécessaires à l'ère de l'informatique.

Terry Crowley  
Université de Guelph

\* \* \* \* \*

#### PRIX

##### LE PRIX SIR JOHN A. MACDONALD

La Société historique du Canada a le plaisir d'annoncer la tenue du dixième concours pour le prix Macdonald. Une somme de 2 000\$ sera remise au gagnant lors de l'assemblée annuelle de la SHC, à Winnipeg, en juin 1986 par la Société historique du Canada pour l'ouvrage en histoire du Canada "jugé comme apportant la contribution la plus significative à la compréhension du passé canadien".

Les éditeurs qui désirent soumettre des ouvrages publiés en 1985 doivent faire parvenir, avant le 25 janvier 1986, une copie de chaque livre directement à chacun des cinq membres du jury dont les noms suivent:

3. Professor Ernest Forbes  
Department of History  
University of New Brunswick  
Fredericton, N.B. E3B 5A3
4. Professor Joy Parr  
Department of History  
Queen's University  
Kingston, Ontario. K7L 3N6
5. Professor Graeme Wynn  
Department of Geography  
University of British Columbia  
1984 West Mall - no. 217  
Vancouver, B.C. V6T 1W5

Nous serions reconnaissants aux éditeurs de bien vouloir faire parvenir au Secrétariat de la SHC une liste des livres inscrits au concours ou même un exemplaire de ces ouvrages.

\* \* \* \* \*

##### LE PRIX WALLACE K. FERGUSON

La Société historique du Canada a le plaisir d'annoncer la tenue du concours pour le prix Ferguson. La somme de 2 000\$ sera attribuée à un ouvrage scientifique en histoire portant sur un domaine autre que l'histoire canadienne, paru en 1983 ou 1984. Les candidats doivent être citoyens canadiens ou immigrants reçus. Le prix sera décerné à l'assemblée annuelle de la Société historique du Canada en juin 1986 à Winnipeg.

Publishers wishing to submit works with a 1983 or 1984 imprint should, as soon as possible, send two copies to the chairman, and one copy each to the other two judges:-

1. M. Joseph-Claude Poulin (Chair/Président)  
Département d'histoire  
Université Laval  
Québec, Québec G1K 7P4
2. Professor Paul Fritz  
Department of History  
McMaster University  
1280 Main Street West  
Hamilton, Ontario L8S 4L9

Deadline for entries: 15 February 1986

We should be grateful if publishers would send to this office a notice of books entered in the competition, or copies of the books themselves.

\* \* \* \* \*

CERTIFICATE OF MERIT AWARDS - REGIONAL HISTORY

The Regional History Committee of the Canadian Historical Association wishes to announce that it is soliciting nominations for its Certificate of Merit awards. These annual awards are given for meritorious publications, or for exceptional contributions by individuals or organizations to regional history. Nominations and supporting documentation for candidates who have made contributions to regional history should be submitted before 30 December 1985 to the appropriate regional representatives. Those representatives are:

Atlantic Canada: Professor David Frank,  
Department of History, University of New Brunswick, Fredericton, N.B. E3B 5A3.

Québec: Professor Camil Girard, Department of History, Université du Québec à Chicoutimi, 555 boulevard de l'Université, Chicoutimi, Québec, G7H 2B1.

Ontario: Professor Elwood Jones, Department of History, Trent University, Peterborough, Ontario. K9J 7B8.

The Prairies: Professor Frits Pannekoek, Alberta Culture Fund, St. Stephen's College, 8820 - 112 Street, Edmonton, Alberta. T6G 2P8.

British Columbia and the North: Professor Patricia E. Roy, Department of History, University of Victoria, Victoria, B.C. V8W 2Y2.

\* \* \* \* \*

Nous prions les éditeurs qui désirent soumettre des ouvrages d'en faire parvenir deux exemplaires au président et un exemplaire à chacun des autres membres du jury avant le 15 février 1986:-

3. Professor Stephen Randall  
Department of History  
McGill University  
855 Sherbrooke Street West  
Montréal, Québec  
H3A 2T7

Nous serions reconnaissants aux éditeurs de bien vouloir faire parvenir au Secrétariat de la Société historique du Canada une liste des livres inscrits au concours ou même un exemplaire de ces ouvrages.

\* \* \* \* \*

CERTIFICATS DE MERITE - LE COMITE D'HISTOIRE REGIONALE

Le Comité d'histoire régionale de la Société historique du Canada invite les mises en candidature pour les Certificats de mérite. Ces prix sont attribués à des oeuvres méritoires ou à des contributions exceptionnelles faites par des individus ou des organismes à l'histoire régionale. Toute proposition de candidats/candidates ayant fourni un apport à l'histoire régionale devra être soumise avant le 30 décembre 1985 au représentant régional approprié:

Les provinces de l'Atlantique: Professeur David Frank, Département d'histoire, University of New Brunswick, Fredericton, N.B. E3B 5A3.

Québec: Professeur Camil Girard, Département d'histoire, Université du Québec à Chicoutimi, 555 boulevard de l'Université, Chicoutimi, Québec. G7H 2B1.

Ontario: Professeur Elwood Jones, Département d'histoire, Trent University, Peterborough, Ontario. K9J 7B8.

Les provinces des Prairies: Professeur Frits Pannekoek, Alberta Culture Fund, St. Stephen's College, 8820 - 112 Street, Edmonton, Alberta. T6G 2P8.

Colombie-britannique et le Nord: Professeure Patricia E. Roy, Department of History, University of Victoria, Victoria, B.C. V8W 2Y2.

\* \* \* \* \*

## 1891 CENSUS RECORDS

On December 2, 1985, Dominion Archivist, Dr. Jean-Pierre Wallot announced that the individual records of Schedule 1 (Nominal Return of the Living) of the 1891 Census are now available for research purposes at the Public Archives of Canada.

Covering all regions except Newfoundland, 1891 census records will supplement those already available at the Public Archives, namely, the 1871 and 1881 censuses of Canada and the 1851, 1861 and other pre-Confederation censuses.

According to Thomas Hillman, archivist responsible for these records, "the release of the 1891 census recognizes the growing public interest in genealogical research. These records will also assist scholars in chronicling the rich social and economic history of 19th century Canada."

Copies of the 1891 census on microfilm are available for consultation at the Public Archives of Canada, 395 Wellington Street, Ottawa and through interlibrary loan at public and university libraries. Microfilm reels (138 in all) may also be purchased from the Public Archives.

\* \* \* \* \*

## THE CANADIAN AVIATION HISTORICAL SOCIETY

The Canadian Aviation Historical Society is pleased to announce the establishment of "The Silver Dart Aviation History Award". It will be offered annually to students at technical colleges, aviation schools and universities. Its aim is to encourage the research and publication of Canadian aviation history. The award consists of a prize of \$500 with secondary prizes for runners-up. Further information on the award is available by writing Mr. David Neufeld, Chairman, The Silver Dart Aviation History Award, Canadian Aviation Historical Society, National Headquarters - Toronto, P.O. Box 224, Station "A", Willowdale, Ontario. M2N 5S8

\* \* \* \* \*

## WRITING AND TEACHING BRITISH HISTORY IN CANADA

Professor Paul Phillips of St. Francis Xavier University is preparing a book on the writing and teaching of British history in Canada for UBC press. The main portion of the book will consist of an intellectual history exploring the contributions of scholars over the past century. There will also be some sections devoted to current scholarship in the field. Professor Phillips is interested in receiving information from as many historians as possible

## LE RECENSEMENT DE 1891

Le 2 décembre dernier, l'Archiviste fédéral, Jean-Pierre Wallot, a annoncé que les données du Tableau 1 (Dénombrement des vivants) du recensement de 1891 pouvaient être consultées aux Archives publiques à des fins de recherche.

Ces documents, qui traitent de toutes les provinces, sauf Terre-Neuve, viennent s'ajouter aux recensements déjà disponibles, notamment ceux du Canada réalisés en 1871 et 1881 et ceux effectués en 1851 et 1861, avant la Confédération.

Selon l'archiviste responsable des documents, Thomas Hillman, la divulgation du recensement de 1891 traduit bien l'intérêt grandissant de la population pour les recherches généalogiques. Ces documents seront particulièrement utiles à ceux qui entreprennent des recherches sur l'histoire socio-économique du Canada au XIX<sup>e</sup> siècle.

Les microfilms du recensement de 1891 peuvent être consultés aux Archives publiques du Canada, 395, rue Wellington, Ottawa, ou obtenus par prêt entre bibliothèques en s'adressant à une bibliothèque publique ou universitaire. Les bobines de microfilm (le recensement en compte 138) seront aussi mises en vente aux Archives publiques.

\* \* \* \* \*

## LA SOCIÉTÉ DE L'HISTOIRE DE L'AVIATION CANADIENNE

La Société de l'histoire de l'aviation canadienne annonce la création du prix "Silver Dart", une somme de 500\$ qui sera offerte, annuellement, à l'étudiant(e) d'un collège technique, d'une école d'aviation ou d'une université, qui aura produit la meilleure dissertation sur l'histoire de l'aviation canadienne. On désire ainsi encourager la recherche et la publication dans ce domaine. Des prix iront à certains des autres concurrents ayant participé au concours. Pour plus d'information, veuillez contacter Mr. David Neufeld, Chairman, The Silver Dart Aviation History Award, Canadian Aviation Historical Society, National Headquarters - Toronto, P.O. Box 224, Station "A", Willowdale, Ontario. M2N 5S8.

\* \* \* \* \*

## L'HISTOIRE BRITANNIQUE TELLE QU'ELLE EST ENSEIGNE ET RÉDIGÉE AU CANADA

Le professeur Paul Phillips, de l'université Saint-François-Xavier, prépare, pour les presses de l'U.C.-B. un livre sur l'histoire britannique telle qu'elle est enseignée et rédigée au Canada. La partie principale de ce travail explorera la contribution faite par nos chercheurs, depuis plus d'un siècle, dans ce domaine. D'autres sections traiteront de ce qui se fait maintenant. Le professeur Phillips aimerait recevoir le maximum d'informations pertinentes de la part d'autant

indicating the formative influences in their careers as well as their interests and objectives in teaching and research. The study will cover all areas of British history and need not be confined to specialists in history departments alone. Please contact: Professor Paul T. Phillips, Box 46, Department of History, St. Francis Xavier University, Antigonish, Nova Scotia B2G 1C0.

\* \* \* \* \*

## CONFERENCES

### NORTH AMERICA IN THE 17TH CENTURY

From 14 to 18 April 1986 the Hotel Residence Miramare in Sestri Levante, near Genoa, in Italy, will host an Advanced Seminar in North American History. The general theme is "North America in the 17th Century". The Seminar, sponsored by the Italian Committee for North American History in cooperation with the University of Pisa, is directed by Professor Luca Codignola (University of Pisa).

Applications, with a short curriculum vitae and the registration fee of Lit. 200,000, must be sent by 1 February 1986 to Passepartout srl, via Rabirio 1, 00196 Roma. Cheques must be made to "Passepartout srl". For further information, write to Luca Codignola, viale di valle Aurelia 73, 00167 Rome, Italy.

\* \* \* \* \*

### PERSONS, MINDS, AND BODIES: A TRANSCULTURAL DIALOGUE AMONGST PHYSICAL EDUCATION, PHILOSOPHY AND THE SOCIAL SCIENCES

A Symposium will be held at the University of Ottawa, May 7-10, 1986. For further information and to suggest papers, please contact Professor Saul Ross, Department of Physical Education, University of Ottawa, Ottawa, Ontario, Canada. K1N 6N5

\* \* \* \* \*

### SIXTH CONFERENCE ON WORKERS AND THEIR COMMUNITIES

Sixth conference on Workers and their Communities: Confronting the Crisis: Struggles in Work, Communities and the Public Sector. Call for papers. The conference will take place May 9-11, 1986. Suggested topics for sessions are welcomed.

All those interested in organizing a session or presenting a paper on any aspect of labour are invited to send suggestions to: Fred Caloren, Department of Sociology, University of Ottawa, 550 Cumberland Street, Ottawa, Ontario, K1N 6N5 by August 1, 1985. Professors please include biographical information, or one-page resumé, and abstract of paper. Final papers are due March 15, 1986.

\* \* \* \* \*

d'historiens que possible. Son étude couvrira tous les aspects de l'histoire britannique et ne veut pas se confiner qu'aux spécialistes des départements d'histoire. Si vous avez une contribution quelconque à faire, ou désirez plus d'information, contactez: Professor Paul T. Phillips, Box 46, Department of History, St. Francis Xavier University, Antigonish, Nova Scotia. B2G 1C0.

\* \* \* \* \*

## CONFERENCES

### HISTOIRE DE L'AMERIQUE DU NORD AU XVII<sup>e</sup> SIECLE

Le comité italien de l'histoire nord américaine et l'université de Pise organisent un séminaire sur "L'histoire de l'Amérique du Nord au XVII<sup>e</sup> siècle". La réunion aura lieu à l'hôtel-résidence Miramare, à Sestri Levante, près de Gênes, en Italie, du 14 au 18 avril 1986.

Les personnes désirant y participer doivent faire parvenir un court curriculum vitae et leurs frais d'inscription (200 000 lire) avant le 1<sup>er</sup> février 1986 à: "Passepartout srl", via Rabirio 1, 00196 Rome. Pour plus d'information, communiquez avec Luca Codignola, qui dirige l'organisation du séminaire, viale di valle Aurelia 73, 00167 Rome, Italie.

\* \* \* \* \*

### L'EDUCATION PHYSIQUE ET LE DEVELOPPEMENT DE LA PERSONNE: DIALOGUE MULTICULTUREL ENTRE REPRESENTANTS DE LA PHILOSOPHIE, DE L'EDUCATION PHYSIQUE ET DES SCIENCES SOCIALES

Un colloque sur ce sujet se tiendra à l'université d'Ottawa, du 7 au 10 mai 1986. Si vous désirez présenter une communication ou obtenir plus d'informations, prenez contact avec: Professeur Saul Ross, Department of Physical Education, University of Ottawa, Ottawa, Ontario. K1N 6N5

\* \* \* \* \*

### SIXIEME CONGRES SUR LES TRAVAILLEURS ET LES TRAVAILLEUSES, ET LEUR MILIEU

Le sixième congrès sur les travailleurs et les travailleuses, et leur milieu traitera, du 9 au 11 mai 1986, des luttes syndicales et collectives face à la crise.

Ceux et celles qui seraient intéressé(e)s à organiser une séance de travail ou à présenter un exposé sur un aspect particulier du travail, doivent faire parvenir leurs idées au plus tôt à: Fred Caloren, Département de sociologie, Université d'Ottawa, 550, rue Cumberland, Ottawa, Ontario. K1N 6N5. Professeur(e)s veuillez aussi inclure une notice biographique d'une page. Date limite pour la remise des textes d'exposés: le 15 mars 1986.

\* \* \* \* \*

## SEMINAR IN MODERN LEGAL HISTORY

The 4th Annual Seminar in Modern Legal History will be held at the University of Western Ontario, June 1-6, 1986. This seminar is designed to introduce lawyers and historians to legal history and to permit persons with an interest in legal history to communicate with one another in an attractive setting. Full tuition, including food and lodging at Spencer Hall, is \$550. A descriptive brochure will be available from the Faculty of Law, University of Western Ontario, London, Canada. N6A 3K7. Applicants are invited to apply by letter and to forward a vita for purposes of information. The usual number of participants is between 20 and 25 persons. Information about the legal history seminar can be obtained from any of the faculty or from David Flaherty (414) 494-1309.

\* \* \* \* \*

## THE AMERICAN CONSTITUTION: ITS BIRTH, GROWTH, AND IMPACT ON THE WORLD

Call for papers for international conference on "The American Constitution: Its Birth, Growth and Impact on the World", a three day American Studies Conference to be held June 25-28, 1986. We are particularly interested in how the U.S. constitution has been viewed or transplanted into other societies, particularly, though not exclusively, those in Asia. Submit three copies of a one page proposal by January 15, 1986, to Dr. Barton Starr, History Department, Hong Kong Baptist College, 224 Eaterloo Rd., Knowloon, Hong Kong. Travel grants may be available. Conference sponsored by the American Studies Association of Hong Kong.

\* \* \* \* \*

## SEVENTH ATLANTIC CANADA WORKSHOP

The Seventh Atlantic Canada Workshop will be held in Fredericton, New Brunswick, 25-27 September 1986. This workshop is an interdisciplinary meeting, organized by, but not restricted to, graduate students. It is designed to foster wide-ranging debate on the content, approach, and significance of work presented to it. Participants will be asked to stress the broader implications of their work in order to foster a genuinely interdisciplinary exchange. The themes for the 1986 workshop, rural life, industrialization, communications, and transition and change in Atlantic lifestyles, are intended to stimulate discussions integrating the study of Atlantic Canada's economy, society and culture.

The workshop acts as a forum for work-in-progress. Material presented to it need not be in publishable form. The format of the workshop will include panel discussions and

## SEMINAIRE ANNUEL SUR L'HISTOIRE JURIDIQUE MODERNE

Le quatrième séminaire annuel sur l'histoire juridique moderne aura lieu à l'University of Western Ontario, du 1 au 6 juin 1986. Il a pour but de faire connaître l'histoire juridique aux avocats, historiens et autres spécialistes des sciences sociales tout en donnant l'occasion aux participants d'échanger entre eux. Les frais d'inscription, y compris les repas et l'hébergement, sont de 550\$ canadiens. Une brochure très complète est disponible auprès de la faculté de droit, University of Western Ontario, London, Canada. N6A 3K7. Les personnes qui désirent s'inscrire au séminaire doivent le faire par lettre et y joindre leur curriculum vitae. Habituellement, le nombre de participants est de 20 à 25. Pour des renseignements supplémentaires, communiquer avec David H. Flaherty, Directeur du séminaire, département d'histoire, University of Western Ontario, London, Canada. N6A 5C2. (415) 494-1309.

\* \* \* \* \*

## LA CONSTITUTION AMERICAINE: NAISSANCE, EVOLUTION ET IMPACT DANS LE MONDE

L'Association des études américaines de Hong Kong organise un congrès international qui traitera, du 25 au 28 juin 1986, du sujet coiffant ce paragraphe. Les organisateurs sont surtout intéressés à étudier comment la constitution américaine a été perçue par, et transplantée dans, d'autres sociétés en particulier, dans celles du continent asiatique. Si vous êtes intéressé(e)s, envoyez, avant le 15 janvier 1986, trois copies d'une proposition d'une page à: Dr. Barton Starr, History Department, Hong Kong Baptist College, 224 Waterloo Rd., Kowloon, Hong Kong. Des subventions pour défrayer le déplacement sont disponibles.

\* \* \* \* \*

## SEPTIEME COLLOQUE SUR L'ATLANTIQUE CANADIEN

Le septième colloque sur l'Atlantique canadien aura lieu à Fredericton, au Nouveau-Brunswick, du 25 au 27 septembre 1986. Ce colloque pluridisciplinaire est organisé par les étudiants des 2<sup>e</sup> ou 3<sup>e</sup> cycles, mais ne leur est pas réservé. Un débat stimulant se crée habituellement autour du contenu, de l'approche et de la valeur des travaux qui y sont présentés. Les participants devront aborder les implications les plus générales de leur travail afin d'encourager un véritable échange pluridisciplinaire. Les thèmes retenus pour 1986 sont: la vie rurale, l'industrialisation, les communications, la transition et les changements dans la vie des gens de la région atlantique. Ainsi seront intégrées des études portant sur l'économie, la société et la culture de cette région.

Le colloque, qui est un forum sur les travaux en cours, se fait sous forme de tables rondes et de communications. Celles-ci n'ont pas à être présentées comme si elles allaient être publiées.

paper presentations. People working in the theme areas are asked to contact Rosemarie Langhout and Rusty Bittermann at the Department of History, University of New Brunswick, P.O. Box 4400, Fredericton, New Brunswick, E3B 5A3. Deadline for submissions, 31 January 1986.

\* \* \* \* \*

#### ETHNICITY, ORAL TESTIMONY, AND THE WORLD OF WORK

A conference, "Ethnicity, Oral Testimony, and the World of Work", will take place at Baddeck, Nova Scotia, October 8, 9, 10 and 11, 1986. The conference will be sponsored jointly by the Society for the Study of Ethnicity in Nova Scotia (SSENS), Canadian Oral History Association (COHA), and Atlantic Oral History Association (AOHA). Papers from the disciplines of history, folklore, sociology, political science, anthropology, economics, etc. will be presented.

For more information contact Elizabeth Beaton-Planetta, The Beaton Institute, University College of Cape Breton, P.O. Box 5300, Sydney, Nova Scotia, B1P 6L2. Tel. (902) 539-5300, Ext. 396.

\* \* \* \* \*

#### OBITUARIES

##### MICHEL BRUNET (1917-1985)

Writing about Professor Michel Brunet, who died September 4th, 1985, historian Pierre Tousignant said: "In university circles, few professors have so distinguished themselves with their gifted educational methods, their talent as speakers and their dynamic personality." (Le Devoir, 6/9/85). He was the last survivor of three pioneers who founded and made known a new interpretation of French Canadian history, "l'Ecole de Montréal"; Maurice Séguin died last year and Guy Frégault died in 1979.

Winner of both Rhodes and Rockerfeller Scholarships, Michel Brunet began his career as a teacher. At 32 years of age, he became professor at the "Institut d'histoire" of the University of Montreal. His specialty was American History, but he was also required to teach European history, from the Renaissance to the Second World War! Despite the enormity of this field, his collaboration with Maurice Séguin led to his involvement in comparative history, to deeper research into Canadian history after the British conquest, and to his public defence of the interpretation that Séguin gave to the consequences of the Conquest.

For Brunet, history could not be dissociate from contemporary life. Only a step separated the Conquest from the 1950's and 1960's, and as his speeches and his first book Canadians et Canadiens bear eloquent witness, he crossed constantly from one to the other. He vigorously defended Provincial autonomy against many of

Les personnes travaillant sur les thèmes retenus peuvent contacter Rosemarie Langhout et Rusty Bittermann, Department of History, University of New Brunswick, P.O. Box 4400, Fredericton, New Brunswick. E3B 5A3. Les propositions de participation doivent être faites avant le 31 janvier 1986.

\* \* \* \* \*

#### ETHNIES, TEMOIGNAGES ORAUX ET LE MONDE DU TRAVAIL

Une conférence intitulée "Ethnies, témoignages oraux et le monde du travail" aura lieu à Baddeck, Nouvelle-Ecosse, du 8 au 11 octobre 1986. Elle est organisée, conjointement, par la Société de la Nouvelle-Ecosse d'étude des ethnies, ainsi que les associations canadienne et atlantique de l'histoire orale. Des communications touchant à l'histoire, au folklore, à la sociologie, à la science politique, à l'anthropologie, à l'économie, etc. pourront être présentées.

Pour plus d'information, contactez Elizabeth Beaton-Planetta, The Beaton Institute, University College of Cape Breton, P.O. Box 5300, Sydney, Nova Scotia, B1P 6L2. Tél. (902) 539-5300, Ext. 396.

\* \* \* \* \*

#### NECROLOGIE

##### MICHEL BRUNET (1917-1985)

Du professeur Michel Brunet, décédé le 4 septembre dernier, l'historien Pierre Tousignant a écrit avec justesse: "Dans le milieu universitaire, rares furent les professeurs de carrière qui se sont aussi éminemment distingués que lui par leurs dons pédagogiques, leurs talents oratoires et le dynamisme de leur personnalité." (Le Devoir, 6/9/85). Avec lui, également, s'éteint le dernier des trois pionniers qui ont fondé et fait connaître une nouvelle interprétation de l'histoire du Canada français, "l'Ecole de Montréal". Maurice Séguin, en effet, est mort l'an dernier et Guy Frégault, en 1979.

Boursier Rhodes et boursier Rockerfeller, Michel Brunet, avait commencé à l'"Institut d'histoire" de l'université de Montréal; il devait enseigner l'histoire des Etats-Unis, sa spécialité, mais aussi l'histoire de l'Europe et du monde atlantique, de la Renaissance à la Deuxième Guerre mondiale! Ce champ trop vaste, mais presque normal à cette époque, ainsi qu'un commerce assidu avec son collègue Maurice Séguin l'amènèrent à pratiquer l'histoire comparée, puis à fouiller davantage l'histoire du Canada après la Conquête et à défendre publiquement, sur toutes les tribunes, l'interprétation séguiniste des conséquences de la Conquête.

Chez Brunet, l'histoire savante ne pouvait être dissociée du présent et de la vie. De la Conquête aux années 1950 et 1960, il n'y avait qu'un bond qu'il franchissait constamment. Ses discours et son premier livre, Canadians et Canadiens, en témoignent éloquentement. Contre une bonne partie de l'intelligentsia québécoise d'alors pour qui